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كليات

اشاره
چگونگی اجرای جدول جدید عناوین و ساعات 
درسی، اســتقرار ســاختار جدید نظام آموزش 
متوسطه، تشدید کمبود نیروی انسانی، رتبه بندی 
معلمان، ضوابط و شرایط جدید برگزاری امتحانات 
نهایی، مشــکلات تجهیز مــدارس، تهدیدها و 
چالش های ناشی از تغییر ساختار نظام آموزشی، 
از جمله محورهای مطرح شده در گفت وگوی یک 
ســاعتة ما با مهندس علی زرافشان، معاون سابق 
آموزش متوسطه، بود. آقای زرافشان در این مصاحبه 
نیز همچون گذشته، با حوصله و صمیمیت به همة 

پرسش های ما به طور کامل و صریح پاسخ گفت.
ایشــان در این نشســت، ضمن برشــمردن 
دستاوردهای نظام نوین متوسطه، از دغدغه های 
جدی خود، به عنوان یکی از مجریان مفاد ســند 

تحول بنیادین آموزش وپرورش، نیز سخن گفت.
متن کامل این گفت وگو را با هم پی می گیریم.

٭٭٭
 با توجه به سپری شدن 8 سال از استقرار نظام 
نوین آموزشی که با همسو سازی برنامه های درسی 
با برنامه درسی ملی مصادف بود، دستاورد معاونت 
آموزش متوســطه، این حوزه چه بوده است؟ به 
عبارت دیگر از زمان استقرار نظام جدید آموزش 
چه مقدار از اهداف دورة متوســطه در راستای 

اسناد تحولی محقق شده است؟
 بسم الله الرحمن الرحیم. استقرار ساختار جدید دو بعد 
دارد که یک بعد آن ســاختاری و بعد دیگرش محتوایی 
است. بعد محتوایی تقریباً یک سال قبل از طرح ساختار 
»3ـ3ـ6« شروع شد که ابتدا در پایه اول و بعد هم بحث 
تغییر ساختار مطرح شد، همراه با این تغییر، به استقرار 
ســاختار »3ـ3ـ6« رسیدیم. من معتقد هستم که با این 
ســاختار نه تنها دســتاورد خاصی برای آموزش وپرورش 
ایجاد نشده است بلکه خسارت هایی هم در برداشته است 
که هنوز هم درگیر عواقب آن هستیم. قبلًا هم گفته ام که 
در دنیا، امروز دیگر موضوع ساختار نظام آموزشی مسئله 
بی معنایی است. کشورها دیگر به دنبال اینکه ساختارشان 

»چند چند« باشند، نیستند.
برخی کشورها سه ساختار دارند و برخی کشورها نیز 
بیش از ســه ساختار؛ مهم این اســت که بچه ها در این 
پایه های تحصیلی چه محتوایی را یاد می گیرند. بعد دوم، 
بعد محتواست که تغییر پیدا کرده و با تغییر ساختار در 
نظام آموزشی همزمان شده است. از نظر محتوا، تغییراتی 
هم از پایة اول دبیرستان و هم از پایه ششم ابتدایی آغاز 
شد و این دو تغییر با هم پیش رفت تا حالا که ما به پایة 
دوازدهم رسیده ایم و می توانم بگویم که تقریباً محتوای 

مهندس علی زرافشان، 
معاون سابق آموزش متوسطه وزارت آموزش وپرورش:

ارتقاي كيفيت يادگيري از 
طريق ارتقاي شايستگي هاي 
معلمان و رضايت مندي آن ها

گفت وگو:  هوشنگ غلامي
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همه پایه های تحصیلی تغییر پیدا کرده اســت. در این تغییر 
محتوا، جهت گیری محتوایی برنامه ریزی درسی جدید، همسو 
شدن با برنامة درسی ملی بوده است و اینکه ما بتوانیم آنچه را 
که با برنامه درسی ملی آمده است، در محتوا ببینیم و تغییر 
را در این جهت ایجاد کنیم. اینکه حاصل این تغییر چیست و 
چه دستاوردهایی برای ما داشته است، اجمالًا می توان گفت 
که از تغییر عناوین دروس شــروع شده است؛ منتها در بحث 
محتوا هم، یک مانع جدی وجود داشــته و آن مانع، افزایش 
ساعات برنامة درسی به خصوص در دورة دوم متوسطه است 
که 35 ســاعت طی 5 روز آموزش در هفته می باشد، عملًا ما 
در هر روز، به طور متوسط، 7 ساعت آموزشی خواهیم داشت، 
با توجه با بافت مدارس و امکانات موجود و اینکه دانش آموزان 
در مدارس براســاس ســنت آموزش وپرورش ما ساعت نهار 
ندارند و ساعات استراحت هم به آن معنا ندارند، این افزایش 
ســاعات، به بچه ها ضربه می زند و باعث شده است که محتوا 
تا حدی قربانی افزایش ســاعت بشــود و این مشکل ماست. 
بهتر بود طوری برنامه ریزی مي شــد که ساعات آموزش 30 
ســاعت در هفته یا روزانه 6 ساعت بیشتر نباشد و محتوا نیز 

قابل ارائه باشد.
در حــال حاضر، مــا عناوین دروس متعــددی داریم، ولی 
می دانیم که در عمل آموزش کامل در مدرسه اتفاق نمی افتد، 
خصوصاً اینکــه اگر دقت کنیم نزدیک به 700 دبیرســتان 
دورة دوم متوســطة دو نوبته داریم که همین دو نوبته بودن 
سبب می شود که ســاعات آموزش به طور کامل اجرا نشود و 
به محتوا یا همان آموزش آســیب وارد شود. مضافاً برخی از 
درس های جدید هم که به برنامه دروس اضافه شــده است، 
اگرچه عناوین خوبی هســتند و محتــوای خوبی هم دارند 
چون دبیران، اغلب، تخصصی در این رشته ها ندارند ناچاریم 
بعضاً دبیران نیمه مرتبط و گاهــی اوقات غیرمرتبط را به کار 
دعــوت کنیم که این امر طبعاً بر کیفیت آموزش تأثیر منفی 

می گذارد.

جهت گیری های محتوایی
اما تغییرات و جهت گیری های محتوایی، به دلیل متناســب 
بودن با برنامة درســی ملی در مجموع مثبت است. خصوصاً 
در درس هــای ریاضیــات و مطالعــات اجتماعــی و دروس 
فنی وحرفــه ای. در بحث آموزش ریاضیات در این دوره برنامة 
درسی جدید ریاضیات را شروع کردیم که سالیان طولانی بود 
تغییر نکرده بود. هم محتوا عوض شــد و هم رویکردها تغییر 
کرد، از همه مهم تر آن است که این تغییرات منطبق با حوزة 

یادگیری ریاضیات اتفاق افتاد.
تغییــر دیگری که اتفــاق افتاد تغییــر در درس مطالعات 
اجتماعی بود که این تغییر هــم رویکردهایش تلفیقي بود و 
همزمان بــا این تغیر اتفاق افتاد و به نظــر تغییر خوبی بود. 
اضافه شــدن درس »کار و فنّــاوری« از دورة ابتدایی تا پایان 
دورة متوسطه اول، کمک کرد محتوای این درس به روز شود 
و فناوری ها وارد این درس شود و با پودمانی شدن، کار تغییر 

پیدا کرده است.

برنامه مبتنی بر شایستگی
کار دیگر در آموزش های فنی وحرفه ای ارائة برنامة درســی 
مبتنی بر شایســتگی اســت. این امر با استقرار پایة دوازدهم 
کامل خواهد شــد و در برنامة درسی نیز آمده و در آن چهار 
شایستگی ذکر شــده است. این شایستگی ها هم جزء دروس 
است و هم شامل شایســتگی های فنی و هم شایستگی های 
غیرفنی می شــود. این رویکرد الان در مدارس ما وجود دارد. 
برنامه های آموزشــی هم برای معلمان گذاشــته شده است. 
معاونت آموزش متوســطه دفتر برنامه ریــزی فنی وحرفه ای، 
همگی، با جدیّت این کار را دنبال می کنند. امیدوارم در پایان 
اجرای این برنامه، پژوهشــگاه تعلیم وتربیت ارزشیابی کاملی 
از شایستگی هایی که دانش آموزان کسب کرده اند انجام شود 
تا مطمئن شویم این تغییر برنامه به سمت شایستگی بیشتر 

دانش آموزان سوق پیدا کرده است.

 در خصوص جدول عناوین و ســاعات دروس جدید 
و میزان تغییرات آن با جدول گذشته توضیح دهید؟

 در شــاخه نظری در تغییری که در جدول عناوین درسی 
به وجود آمد ســاعات برخی از دروس کاهش پیدا کرد تا فضا 
برای درس های جدید باز شود. این دروس جدید بعضاً با شاخه 

فنی وحرفه ای مشترک هستند. 
این درس ها طبیعتاً به برخی از نیازهای عمومی دانش آموزان 
به عنوان یک شهروند پاسخ می دهند. حالا می توانیم آن جریان 
تربیت شهروندی را که تا پایه نهم ادامه پیدا کرده بود، تا پایه 
دوازدهم ادامه بدهیم. واکنش یا اقبال نســبت به این دروس 
متفاوت بوده. مثلًا درس ســواد رســانه ای ـ با توجه به اینکه 
این امر با یک جریان عمومی در کشــور برای توجه به ســواد 
رســانه ای و اقبال عمومی در این حوزه مصادف شد ـ از اقبال 
بسیار خوبی برخوردار شد؛ اما به برخی از دروس دیگر نسبت 
به این درس توجه کمتری شــد. در خصوص ساعات آموزش 
در پایه دوازدهم نیز باید گفت كه؛ با توجه به تقارن امتحانات 
نهایی و کنکور از سال گذشته جلساتی با مدیران مدارس عادی 
دولتــی، غیردولتی و مدارس خاص برگزار کردیم تا تصمیمی 
برای رفاه حال دانش آموزان اتخاذ شود، برخي معتقد بودند 35 
ســاعت آموزشی پایه دوازدهم به صورت 24 ساعت حضوری و 
11 ساعت غیرحضوری برای دانش آموزان در نظر گرفته  شود 
تــا بتوانند علاوه بر گذرانــدن دروس پایه دوازدهم به مطالعه 
دروس کنکوری هم بپردازند. ولي شوراي عالي آموزش وپرورش 
بر اجراي 35 ســاعت تأكید دارد لذا به مدیران محترم توصیه 
مي شود شرایطي فراهم سازند تا دانش آموزان فرصتي بیشتري 
را  براي مطالعة  منابع آزمون سراســري داشته باشند. با توجه 
به شرایط موجود به سازمان سنجش پیشنهاد دادیم كه زمان 
برگزاری کنکور را جابه جا کند و این آزمون به نیمه دوم تیرماه 
منتقل شود تا بین امتحانات نهایی دانش آموزان و کنکور آن ها 

تغييرات و جهت گيری های محتوايی، به دليل 
متناسب بودن با برنامة درسی ملی در مجموع 

مثبت است
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فاصله زمانی حدود 20 روزه ای وجود داشــته باشــد، كه این 
موضوع نیز در حال بررســي است. اما در شاخة فنی وحرفه ای 
و کاردانش، اولًا یک ســال به ســال های آموزش اضافه شد و 
این فرصت را ایجاد کرد تا بچه ها از شایســتگی های بیشتری 

برخوردار شوند.
دروس شایســتگی های غیرفنی که در برنامة درسی تعریف 
شد، نسبت به گذشته تا حدی از نوآوری برخوردار شده است. 
شایستگی های فنی هم، با توجه به افزایش ساعات کار بچه ها 
ـ در هــر پایة تحصیلی افزایش یافت، بچه هــا دو روز کارگاه 
دارند و مجموعاً شش روز کارگاه را در سه سال طی می کنند 
ـ باعث شد که سطح آموزش افزایش پیدا کند. ما، در معاونت 
متوســطه، به عنوان مجری برنامة درســی اقداماتی را در این 
حــوزه انجام دادیم که از آن جمله، فعال کردن دبیرخانه های 
گروه های آموزشــی برای حمایت از همــکاران، همکاری در 
اجرای آموزش معلمان برای اینکه بتوانند این کار را با کیفیت 
انجــام دهند؛ فعال کردن دبیرخانه های دروس در کشــور تا 
دبیرخانه ها بتوانند دروس را در بین مدارس هماهنگ کنند. 
در جلسات اســتانی هم که با حضور مدیران مدارس تشکیل 
می شــد، سعی کردیم آن ها را نسبت به برنامه توجیه کنیم تا 

آن ها بتوانند به نحو مطلوب تری کار را انجام دهند.

تجهیز مدارس به کیت های آموزشی
در شــاخه فنی وحرفه ای، و تا حدی هم در شــاخه نظری و 
دورة اول متوسطه، خوشبختانه با ردیف بودجه ای که از محل 
فــروش دو درصد گاز ایجاد شــد ما توانســتیم در دورة اول 
متوسطه، مدارس را به کیت های آموزشی، که شرکت صنایع 
آموزشــی تولید کرده بود مجهز کنیم. در این راســتا شرکت 
صنایع آموزشی، در کنار فروش تجهیزات، آموزش معلمان را 
هم بر عهده گرفت و کار را شروع کرد، به این صورت که یک 
مرکز آموزش در شرکت صنایع آموزشی ایجاد شد و معلمان 
از اســتان های مختلف آمدند و آموزش دیدند. این امر باعث 
شــد تا معلمان دروسی را که دارای کیت های آموزشی بودند، 
مجهز شــوند و بتوانند آموزش را  بهتر انجام دهند. ما بیش از 
سی میلیارد تومان تجهیزات آموزشی به خصوص برای درس 
علوم تجربی تهیه کردیم و به مدارس کشــور دادیم تا از آن ها 
استفاده کنند. در شاخه فنی وحرفه ای، علاوه بر هزینه هایی که 
از محل درآمد فروش دو درصد گاز تأمین شد، از ردیف بودجه 

ســال 96 خودمان هم 52 میلیارد تومان به استان ها دادیم تا 
خودشان وسایل و تجهیزات مورد نیاز هنرستان ها را بخرند.

امســال هم برنامة ما این اســت که با هم آهنگی ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشــور قبل از شــروع سال تحصیلی 
جدید، بودجه تجهیزاتی را تهیه کنیم و به هنرستان ها بدهیم. 
علاوه بر آن، ما از ردیف تبصره 64 هم در این سه سال، بیش 
از 5 میلیارد تومان بودجه مستقیماً به هنرستان ها داده ایم تا 
امکانات مورد نیاز خود را تهیه کنند؛ و این ها همه در راستای 

اجرای مطلوب برنامه درسی بوده است.

تهدیدها و چالش ها
 تهدیدها و چالش های اجرای جدول جدید ساعات و 
عناوین درسی را نام ببرید؛ برای تبدیل این تهدیدها 
برنامه ها و تمهیداتی  یادگیری، چــه  به فرصت های 

اندیشیده اید؟
 یکــی از چالش هایی که ما با آن مواجه بودیم، 35 ســاعت 
آمــوزش هفتگی و چالش دیگر کمبــود زمان آموزش بود که 
مطابق آنچه در برنامة درسی ملی آمده است یعنی هر ساعت 
آموزشی باید 50 دقیقه باشد، معمولًا اجرا نمی شود و به همین 
علت اغلب، معلمان می گویند محتوای آموزش زیاد اســت، اما 
واقعیت آن اســت که از زمان دقیقاً استفاده نمی شود. ما برای 
حل این مشــکل اقدام کردیم تا در دورة اول متوسطه اجرای 
50 دقیقه کامل را داشــته باشــیم، اما با موانع اجرایی مواجه 
شدیم. یکی از موانع این بود که ساعات مدارس با هم متفاوت 
بود و این، باعث می شــد مدرســه ابتدایی که مثلًا ساعت 12 
تعطیل می شود بقیه مدارس به دنبال آن حداکثر ساعت یک 
تعطیل کنند تا بچه ها بتوانند همزمان با هم بروند و این مانع، 
درواقع، ایجاد نشــود. اجرای برنامة درسی جدید که با استقرار 
ساختار جدید همزمان شد، نیروهای ما و معلمان ما را شناور 
کرد و سبب شــد ما از ثبات نیروی انسانی برخوردار نباشیم. 
مثلًا وقتی پایة نهم می خواست اجرا شود، چون پایة اول دورة 
دوم متوســطه نداشــتیم و باید معلمان آن را از نو ساماندهی 
می کردیم، ناچار شدیم بخشــی از نیروی انسانی دورة  دوم را 
ســاماندهی کنیم. درواقع یک بخش را به دوره اول آوردیم و 
بخشی دیگر را به دورة ابتدایی بردیم! این تغییر خودش چالش 

تازه ای را برای ما ایجاد کرد.
به هر حال با اســتفاده از ظرفیت هایی که برای ســاماندهی 
وجود داشت ســعی کردیم این کار را به نحوی انجام دهیم که 
رضایتمندی بیشــتر همکاران را داشته باشد. با این نگاه که اگر 
رضایتمندی همکاران حاصل شود، منجر به فعالیت مثبت آن ها 
در کلاس درس و در نتیجه ارتقای کیفیت یادگیری خواهد شد.

جهت گيری محتوای برنامه ريزی درسی 
جديد، همسو شدن با برنامة درسی ملی 

بوده است
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توجه به گروه های آموزشی
توجه مطلوب به گروه های آموزشــی بــا رویکردهایی مثل 
درس پژوهی و اقدام پژوهی، از دیگر فعالیت هایی بود که برای 
غلبه بر این تغییرات و چالش های ناشــی از استقرار ساختار، 

انجام داده ایم و از آن ها بهره بردیم.

 با توجه به جدول ساعات درسی مصوب شورای عالی 
آموزش وپرورش که به ادارات کل و مناطق و مدارس 
ابلاغ شــده چرا مدارس برنامه های درســی هفتگی 
را کمتــراز زمان مصوب و قانونی اجرا می کنند، یعنی 
به جای 350 دقیقه آموزشــی در هر روز، 250 دقیقه 
آموزش ارائه می کنند؟ اگر واقعاً امکان استفادة کامل 
از وقت فراهم نیست، چرا این ساعات درسی واقعی 

محاسبة نمی شود؟
 علت آن اســت که در برنامة درســی ملی زمان برای هر 
ساعت آموزشــی در دورة اول ابتدایی 45 دقیقه و دورة دوم 
ابتدایی و بعد از آن 50 دقیقه آمده اســت. آنجا تأکید شــده 
است که حتی المقدور نباید ســاعات آموزشی تجمیع شود، 
یعنی دو کلاس با هم یکی شــده و 100 دقیقه شود. اما الان 
معمــولًا در مدارس ایــن کار را انجــام می دهند هرچند باز 
هم واقعاً کلاس در صد دقیقه برگزار نمی شــود و اگر خیلی 
مطلوب برگزار شــد، 90 دقیقه اســت که آن هم معمولًا با 
توجــه به اینکه مدارس دونوبته اند و ســاعات آموزش زودتر 
تمام می شــود، ســاعات کاهش پیدا می کند. به نظر می آید 
اگر ما اجرای مطلوب برنامه درســی هفتگی را نمی توانیم با 
همان 50 دقیقه انجام بدهیم، بهتر است محتوای آموزش را 
مقداری متعادل کنیم. البته این مســئله یکی از چالش های 
قدیمی آموزش وپرورش است و به نظر می آید یک عزم جدی 
را از جانب مدیران مدارس، معلمان، ادارات آموزش وپرورش و 
به خصوص وزارت آموزش وپرورش طلب می کند تا حل شود.

الان تعداد روزهای آموزش بر مبنای برنامة درسی ملی،  کاملًا 
تعریف شده است. در بخشی از کشور، مثلًا به جهت ریزگردها 
یا بارش برف یا آلودگی هوا، روزهایی از سال تعطیل می شویم؛ 
اگــر آموزش بخواهد کامل انجام شــود این روزها باید جبران 
شود. یعنی اگر مثلًا 15 روز در استان ما، کلاس ها تعطیل شده 
است، 15 روز باید بعد از اردیبهشت ماه، سال تحصیلی را ادامه 
دهیم یا در طول ســال، 15 پنج شنبه بچه ها به مدرسه بیایند 
تا عقب افتادگی ها جبران شود. یک مقداری دقت شود. باید تا 
ما آموزش را به نحو مطلوب انجام دهیم، وگرنه کاهش ساعت 

آموزش باعث کاهش کیفیت آموزش می شود.

اجراي جدول ساعات مصوب شوراي عالي 
آموزش وپرورش به يك »عزم ملي« نيازمند 

است

ما یک بار این را تجربه کردیم ولی با موانعی روبه رو شــدیم 
و باعث شــد از اجرای کامل آن جلوگیری شود، اما در جایی 
مثلًا خراسان جنوبی اجرا شد و معلمان و اولیا از آن استقبال 
کردند. دربارة این موضوع نیز باید با جدیت بیشتری کار شود.

 اجرای خوب برنامه و جبران کاستی ها نیاز به عزم 
ملی دارد، با توجه به تجربة شــما در استان خراسان 
جنوبی،  آیا صدور و ابلاغ دستورالعمل یا بخشنامه ای 
به سراسر کشور در این زمینه، نمی تواند بخشی از این 

عزم ملی باشد؟
 نیازی به دســتورالعمل و بخشنامة جدید نیست؛ هرچند 
ما آن مصوبه و دســتورالعمل را برای دورة اول متوسطه ابلاغ 
کرده ایم، چون این مصوب برنامة درسی ملی است و به همه 
کشور هم ابلاغ شده است که ساعات آموزش 45 دقیقه و 50 
دقیقه است. چون این مصوبه ابلاغ شده است، دیگر نیازی به 
دستورالعمل جدید ندارد ولی همان طور که شما اشاره کردید 
یک »عزم ملی« را برای اجرا می خواهد. ما باید بالاخره یک بار 
برای همیشه تصمیم بگیریم که این برنامه را اجرا کنیم. البته 
برای اجرای آن مانعی در دورة دوم متوســطه مدارسی داریم 
که دو نوبته اند و این ها دیگر نمی توانند 7ساعت کامل آموزش 
را اجرا کنند و مجبورند به ســاعت کمتر راضی باشــند. این 
مدرسه که زودتر تعطیل می کند، مدرسة کناری آن می گوید 
من با آن مدرســه چه فرقی دارم؛ من هم باید زودتر تعطیل 

کنم.
این نوع موارد، از جمله موانع کار ماست که اجازه نمی دهد 
برنامه کامل اجرا شــود. مثــلًا در جاهایی کــه همکاران با 
سرویس رفت وآمد می کنند و آموزگاران و دبیران با هم از یک 
سرویس استفاده می کنید ساعت سرویس را متأسفانه معمولًا 
با کمترین زمان که دورة ابتدایی است تنظیم می کنند؛ یعنی 
اگر ابتدایی ها ســاعت 12 تعطیل می شوند، دبیرستان را هم 
12 تعطیل می کنند تا همه معلمان به ســرویس برسند در 
حالی که درســت آن است که زمان برگشــت سرویس را با 
آخرین زمان آموزش یعنی دورة دوم متوســطه که 7 ساعت 
آموزش اســت، تنظیم کنند و همه معلمان با ســرویس آن 
زمان تردد کنند. موانعی که ما داریم بیشتر از این گونه موانع 
اجرایی است که باعث می شود اجرای ما با مشکل مواجه شود.
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آمدیم به تفکیک رشته تحصیلی جنسیت و به تفکیک منطقه، 
برآورد کردیم که چقدر معلم مرد و چقدر معلم زن نیاز داریم 
و به مدیران کل استان ها و معاونین متوسطه، این تراز را دادیم 
و گفتیم شما این را ببرید و دو تا پارامتر مثبت و منفی را به آن 
اضافه کنید؛ یکی پارامتر فارغ التحصیلان دانشگاه فرهنگیان و 
دانشگاه شــهید رجایی که سهم شما می شود و دیگر پارامتر 
بازنشستگان که از چرخة خدمت خارج می شوند، و در نهایت 
ببینید که ترازتان مثبت است یا منفی، و به ما گزارش دهید. 
ما این گزارش ها را گرفتیم و جمع بندی کردیم و آن را برای 
وزیر محترم و مرکز سنجش فرستادیم تا تصویری از وضعیت 
نیروی انسانی ما را داشته باشند و اقدامی بکنند. البته اقدام در 
این زمینه کار آسانی نیست و طبیعتاً ما با چالش جدی در این 
حوزه مواجه هستیم. ما دچار یک عقب ماندگی 5 ساله هستیم. 
برای اینکه شرایطی که امروزه با آن مواجه شده ایم پیش نیاید 
باید در طول سال های گذشــته، ظرفیت استخدامی خود را 
افزایش می دادیم که البته این هم در اختیار آموزش وپرورش 
نیست و نیاز به تخصیص ردیف استخدامی به تعداد مورد نظر 

از طرف دولت دارد که این کار انجام نشده است. 
پس ما با یک مشکل انباشته شده ای مواجه هستیم و امروز 
مسئولین مرکز نیروی انسانی ما صحبت از چیزی حدود 400 
هزار کمبود نیروی انســانی در چهار سال آینده می کنند و ما 
باید  با یک حرکت جدی ایــن کمبود را تأمین کنیم. وقتی 
که پایة نهم می خواســت مستقر شود، آمدیم و سه دوره را با 
هم ساماندهی کردیم لذا کسانی که سنوات خدمت بیشتری 
داشتند در دورة دوم متوسطه باقی ماندند. به این خاطر الان 
بیشتر بازنشسته ها نیز به دورة دوم متوسطه اختصاص دارند 
و این مشکل ما را بیشــتر می کند. البته مرکز نیروی انسانی 
تدابیری اتخاذ کرده اســت که یکی از آن ها کار جذب حدود 
18 هزار ردیف استخدامی است که دولت داده و این روزها کار 

ثبت نام و برگزاری آزمون آن در حال انجام است.
همچنین با تأخیر در بازنشســتگی همــکاران، پیش بینی 
شــده برخی از آن ها که مورد نیاز هســتند بماننــد و ادامه 
همکاری بدهند. افزایش ســهم میزان حق التدریس همکاران 
حق التدریســی و مواردی مشــابه آن، مثل خرید خدمات و 
افزایش برون سپاری، نیز از تدابیری است که اندیشیده ایم تا از 
ظرفیت نیروهای بیرونی استفاده کنیم. ما اخیراً تفاهم نامه ای با 
دانشگاه فنی وحرفه ای و نیز دانشگاه علمی ـ کاربردی، که برای 
سال آینده ورودی نخواهد داشت امضا کرده ایم که کمک کنند 
و دانش آموزان پایة دوازدهم شــاخه فنی وحرفه ای و کاردانش 
ما را آموزش و پوشــش بدهند. با این تدابیر امیدواریم بتوانیم 
ان شــاءالله مهرماه 97 را با تأمین مناسب نیروی انسانی برای 

پایه دوازدهم پشت سر بگذاریم.

سونامی کمبود نیرو
 با توجه به سرعت و گستردگی بازنشستگی معلمان 
به ویژه در دورة دوم متوســطه،  در آموزش وپرورش 
و همچنیــن تنوع جدول عناوین دروس و ســاعات 
آموزشــی، احتمالًا در آینده با کمبود نیروی انسانی 
شدیدی مواجه خواهید شد؛ رویکرد شما در این زمینه 
چیست و چه راهکاری را برای مقابله با مشکل کمبود 

نیرو در دورة متوسطه در نظر گرفته اید؟
 تقریباً از چهار ســال قبل که کار را شــروع کردیم و از 3 
ســال قبل که وارد دورة دوم متوسطه شدیم، این پیش بینی 
را داشــتیم. ما حتی صرف نظر از مســئله بازنشستگی این را 
پیش بینــی کرده بودیم که با حذف دورة پیش دانشــگاهی و 
اســتقرار پایة دوازدهم، حداقل 30 هزار معلم کمبود خواهیم 
داشت. می دانید که دورة پیش دانشگاهی 24 ساعت در هفته 
بیشتر نیست، یعنی تقریباً دوسوم وضع موجود که 35 ساعت 
اســت. ما آنجا یک ســوم  معلم داریم. این در حالی است که 
جمعیــت دانش آموز دورة پیش دانشــگاهی حدود 430 هزار 
نفر اســت، در حالی که در دورة متوســطة جدید، 900 هزار 
دانش آموز خواهیم داشــت، یعنی دوبرابر! یک حساب سادة 
سرانگشــتی به ما نشان می داد که ما تقریباً 15 هزار معلم در 
پیش دانشگاهی داریم، در حالی که به زودی 45 هزار معلم نیاز 
خواهیم داشت، یعنی 30 هزار نفر کمبود داریم. حالا اگر به این 
30 هزار معلم مورد نیاز معلمان بازنشسته را هم اضافه کنیم 
در محاسبه ای که ما انجام دادیم، برای پایة دوازدهم، این عدد 
به 54 هزار معلم می رسد. از چندین سال قبل ما این موضوع 
را در جلسات مدیران کل استان ها مطرح می کردیم. نکتة دیگر 
اینکه 70 درصد از نیروهایی که بازنشسته و خارج می شدند، 
مرد بودند، یعنی استخدام ما باید می رفت به سمت استخدام 
نیروهای مرد. ما این نیاز خود را طی گزارش های مکتوب، هم 
به مرکز نیروی انسانی دادیم و هم در جلسات استان ها مطرح 
کردیم و خدمت وزرای محترم وقت هم مطرح شــد که برای 
این کار  پیش بینی های لازم صورت گیرد. امســال هم که در 
آستانة شروع پایة دوازدهم هســتیم، در کارگروهی که برای 
این موضوع تشــکیل شده است، یکی از اولین اقدامات ما این 
بوده که به دلیل اهمیت رشتة تحصیلی در دورة دوم متوسطه 

افزايش سهم ميزان حق التدريس همكاران 
حق التدريسی و مواردی مشابه آن، مثل 

خريد خدمات و افزايش برون سپاری، نيز 
از تدابيری است كه انديشيده ايم تا از 

ظرفيت نيروهای بيرونی استفاده كنيم
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ابزارهای انگیزشی حفظ نیروها
 چه ابزارهای انگیزشی برای حفظ نیروهای در آستانة 

بازنشستگی در نظر گرفته اید؟
 یکی از اقداماتی که مطرح اســت و در مصاحبة مسئولین 
آموزش وپــرورش نیز ملاحظه کرده اید، اجــرای مرحلة دوم 
رتبه بندی معلمان است که جزو مصوبات و مطالبات مجلس 
هم هست و الان دائماً نمایندگان مجلس آن را مطالبه می کنند 
و می خواهند زودتر اجرا شود. البته آموزش وپرورش هم قصد 
دارد در نیمه دوم سال 97 این کار را انجام دهد که علی القاعده 
شروع اجرای آن از اول مهرماه خواهد بود. اگر رتبه بندی اجرا 

شود، تأثیر بیشتری خواهد داشت.

نحوه برگزاری امتحانات نهایی
 درخصوص روند برگــزاري امتحان نهایي و آخرین 

تصمیمات اتخاذ شده در این مورد توضیح دهید؟
 با استقرار پایه دوزادهم یعني 12ساله شدن ساختار جدید 
نظام آموزشــي و تکمیل ســاختار آموزشــی3-3-6 از سال 
تحصیلی آتی، امتحانات نهایی از پایه ســوم مقطع متوسطه 
 قدیــم به پایه دوازدهم و ســال آخر منتقل می شــود. البته 
در حــال حاضر  این بحث نیز مطرح اســت که با حذف دوره 
پیش دانشــگاهی برخی از دروس پایه یازدهم را هم به صورت 
نهایی برگزار کنیم که این موضوع نیازمند موافقت شــورای 
پذیرش دانشــجو اســت. علی القاعده، آنچه که در آیین نامه 
آموزشی دورة دوم متوسطه آمده و قطعی است، این است که 
ما در پایة دوازدهم دروســی را به عنوان دروس امتحان نهایی 

داریــم. در وضعیت فعلی 10 تــا 11 درس، و حتی در بعضی 
رشته ها تا 14 درس، جزو امتحانات نهایی است. طبعاً در پایة 

دوازدهم نیز بین 10 تا 11 درس نهایی خواهیم داشت.
با توجه به ســازوکاری که برای طرح سؤالات امتحانات نهایی 
وجود دارد، یادگیری دانش آموزان به خوبی سنجیده  می شود  
و کیفیت قابل قبولــی دارد بنابراین می تواند به عنوان ملاکی 
در پذیرش دانشگاه محسوب شود. به علاوه با توجه به روندی 
که برای برگزاری این امتحانات در نظر گرفته شــده است هم 
ســؤالات و هم نمرات آن کاملًا استاندارد بوده و دانش آموزان 
می توانند بعد از فارغ التحصیلی برای مهاجرت به خارج از کشور 

نیز از این مدرک استفاده کنند.

 آیا در پایة یازدهم یا پایین تر، دروســی به عنوان 
امتحان نهایی خواهیم داشت؟

 تاکنون برای پایه های پایین تر تصمیم گیری نشده و قطعاً 
دیگر برای دانش آموزان امسال اجرا نمی شود و اگر تصمیمی 
هم گرفته شــود برای دانش آموزان دوره های بعدی خواهد 
بود. پیشنهادی که ما به شورای پذیرش دانشجو دادیم، این 

است که دروس نهایی فقط از پایة دوازدهم باشد.

با توجه به سازوكاری كه برای طرح سؤالات 
امتحانات نهايی وجود دارد، يادگيری دانش آموزان 

به خوبی سنجيده  می شود  و كيفيت قابل قبولی 
دارد بنابراين می تواند به عنوان ملاكی در 

پذيرش دانشگاه محسوب شود
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 به استناد سند تحول بنیادین، قرار شده با توسعه و 
گسترش تأثیر سوابق تحصیلی، کنکور و آزمون ورودی 
دانشگاه حذف شود. گام عملی برای تحقق این مسئله 
چیست؟ و آیا اصلًا امکان رسیدن به این مقصد وجود 

دارد؟
 آخرین قانونی که در ســال 92 به تصویب مجلس رسید و 
فعلًا همان برای دستگاه های ذی ربط، مانند آموزش وپرورش، 
آموزش عالی و وزارت بهداشت لازم الاجراست، قانون پذیرش 
دانشجو اســت. در این قانون، به سه روش برای پذیرش ذکر 
شــده است که یک روش آن، صرفاً بر مبنای سوابق تحصیلی 
اســت و دو روش دیگر، به شــکل ترکیبی از سابقه تحصیلی 
و آزمون اســت. پس در قانون فعلی، آزمــون کماکان وجود 
دارد و آنجا ذکر شده اســت برای رشته هایی که داوطلبان و 
علاقه مندان کمتری دارد، سابقه تحصیلی و آزمون عمومی و 
برای رشــته هایی که داوطلب زیادتری دارد، سوابق تحصیلی، 
آزمون دروس عمومی و آزمون دروس اختصاصی برگزار شود. 
اما در مورد نحوة اعمال سابقه تحصیلی، تا سال گذشته، بنابر 
مصوبه کارگروهی که برای این منظور تشکیل شده بود، علاوه 
بر دروس نهایی پایة یازدهم، 4 درس از دروس پیش دانشگاهی 

هم به صورت نهایی برگزار می شد.
براي کنکور ســال 98 و بعد از آن پیشــنهاد ما این بود که 
امتحانات نهایی فقط از پایة دوازدهم باشــد و ســهم سوابق 

تحصیلی نیز افزایش پیدا  کند.
در این خصوص جلسات متعددي در كارگروه شوراي پذیرش 
دانشجو تشكیل شد ـ كه آموزش وپرورش هم در این كارگروه 
نماینده اي دارد و در جلســات آن شورا شركت مي كند ـ  در 
نهایت تصمیم تأثیــر 30 درصد قطعی نمرات امتحان نهایی 
دانش آموزان در کنکور ســال آینده تصویب و ابلاغ شــد این 
مسئله، قانون مصوب مجلس است و پیش از این هم در سال 
93 و 94 به صورت تأثیر مثبت اعمال شده بود، اما در سال 95 
با اصلاحیه مجلس این قانون تغییراتی داشــت و اکنون طبق 
برنامه جدید، مصوبه به طور کامل اجرا خواهد شد یعنی تأثیر 
مثبت و منفی در کنار هم لحاظ می شوند. بیش از 81 درصد 
ظرفیت رشته های دانشگاهی در شرایط فعلی بر مبنای نمرات 
و ســابقه تحصیلی است بنابراین این مصوبه نقطه قوتی برای 
داوطلبان کنکور محسوب می شود زیرا علاوه بر دانشگاه آزاد 
در دانشگاه های دولتی هم 12 درصد پذیرش از طریق سوابق 

تحصیلی در نظر گرفته شده است.

با توجه به آنچه گفته شــد و با توجه بــه وضعیت موجود 
ضرورت دارد براي 15 درصد از رشــته های دانشگاهی علاوه 
بر ســابقه تحصیلی، کنکور برگزار شود و برخی از رشته ها و 
دانشــگا ه های پر طرفدار نیز به آزمون غربالگری نیازمندند تا 

داوطلبان براساس این آزمون ادامه تحصیل دهند.

 سهم کتاب های جدیدالتألیف در طرح سؤالات کنکور 
چقدر اســت؟ همان طور كه می دانید برخی از مؤلفان 
مدعی هستند که ارزشــیابي تعدادی از کتاب های 
درسی فرایندی و عملی هستند و قابلیت طرح سؤال 

را ندارند. در این خصوص، چه تدبیری اندیشیده اید؟
 درخصوص منابع كنكور داوطلبان نظام قدیم و جدید نیز 
باید بگویم با توجه به اینکه 50 درصد از داوطلبان کنکور در 
نظام قدیم تحصیل  کرده اند در شــورای ســنجش و پذیرش 
تصمیم گرفته شــد تا داوطلبان نظام جدید و قدیم آموزشی 
متناســب با منابع آموزشــی که در اختیار دارند در کنکور 
شــرکت کنند، یعنــي دانش آموزان پایه دوازدهم براســاس 
مطالب کتاب های جدیدالتألیف در آزمون سراسری دانشگاه ها 
و مراکز آموزشی عالی شرکت خواهند کرد و سؤالات کنکور 
آنان از منابعي که براساس ساختار 3-3-6 تغییر یافته، طرح 
می شود و سؤالات کنکور دانش آموزان نظام قدیم نیز براساس 
مطالب کتاب های دوران تحصیل شــان خواهد بود درواقع دو 
نوع ســؤال طراحي خواهد شد و سازمان سنجش با توجه به 
فرمول های در نظر گرفته شده براي نمرات آن ها، داوطلبان را 
تراز مي کنند. لازم به ذكر است با توجه به اینکه پیش از این 
نیز سازمان سنجش در تغییر نظام آموزشی چنین تجربه ای 
را داشــته است بنابراین داوطلبان در اجرای این روش نگران 

پذیرش خود در کنکور نباشند.
اینكه چه دروســي امتحان نهایي داشــته باشند و به عنوان 
سابقة تحصیلي محســوب شود نیازمند تصمیمات مشتركي 
بین وزارت علوم و وزارت آموزش وپرورش بود كه مي بایســت 
در شــوراي پذیرش دانشجو مصوب شــوند. پس از برگزاري 
نشست ها و جلسات متعدد مقرر شد 10 الي 11 درس دروس 
زیر جزء مواد امتحان نهایي و به عنوان دروس سابقة تحصیلي 
در نظر گرفته شود كه توسط شوراي عالي آموزش و پرورش 
اطلاع رساني خواهد شد. البته ممکن است برخی از دروسی 
در آموزش وپرورش نه تنها جزء سرفصل هاي آموزش بلكه جزء 
امتحان نهایی هم باشند ولی در پذیرش دانشجو، ضریب آن ها 

صفر باشد.
كمــا اینكه الان هــم برخی از دروس را داریــم که از آن ها 
امتحان نهایی می گیریم و سؤال آن هم در کنکور می آید، ولی 

سرمايه گذاری آموزش وپرورش بايد از اين 
پس بر ارتقای شايستگی های معلمان باشد
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در اکثر رشــته ها ضریب آن صفر است، لذا خیلی تأثیری در 
پذیرش دانشجو نخواهد داشت. زیرا این دروس ماهیت آن را 
ندارند كه بتوان از آن ها سؤالات چهار گزینه ای درآورد. چون 
در روش فعلي كنكور طرح سؤال چهارگزینه اي است. بنابراین 
این هم نکته ای است که باید مورد توجه دست اندرکاران قرار 

گیرد.

 در پایان چنانچه توصیه و رهنمود کاربردی درخصوص 
امتحان نهایی و کنکور بــراي دانش آموزان، معلمان و 

مدیران دارید، بیان فرمایید.
 امسال )ســال تحصیلی 98 ـ 97( پایة دوازدهم نیز مستقر 
شــده و حالا ما یک دوره کامل در آموزش وپرورش تغییر انجام 
داده ایم؛ چه تغییر ساختاری و چه تغییر محتوایی. حالا به نظر 
می آید به فرصتی نیاز است برای استقرار این محتوای جدید؛ لذا 
ما باید بعد از پایه دوازدهم و دورة ابتدایی و دورة اول متوسطه، که 
استقرار کامل پیدا کرده اند توجهمان بیشتر به این معطوف شود 
که استقرار مطلوب این محتواها اتفاق بیفتد. حالا چه کار باید انجام 
دهیم؟ کاری که در این چند سال اتفاق افتاد این بود که فقط برای 
کتاب های جدیدالتألیف، دوره گذاشتیم ولی حتی برای معلم های 
جدیدی که اضافه می شــدند دورة خاصی را تدارک ندیدیم. لذا 
باید سرمایه گذاری آموز ش وپرورش امسال و سال های پیش رو بر 
روی ارتقای شایستگی های همکاران باشد، حالا چه با دوره های 
ضمن خدمت، چه با تشکیل گروه های آموزشی، چه با برگزاری 

جشنواره های تدریس و کارهای دیگر. 
از این طریق می شود شایستگی های حرفه ای معلمان را ارتقا 
داد تــا بتوانند محتوای جدید را بــه نحو مطلوب و با کیفیت 
آموزش بدهند. نکته بعد، این اســت که با استقرار هر پایه ای، 
معمولًا پژوهشــگاه مطالعات آموزش وپرورش یک ارزشــیابی 
از کتاب های درســی، جدا جدا انجام می دهــد. بنابراین لازم 
اســت با توجه به اهــداف دوره، مثلًا در دورة اول متوســطه، 
در درس ریاضیــات بچه ها باید به این هدف در دوره برســند، 
رویکرد ارزشیابی پژوهشگاه تعلیم وتربیت از رویکرد تک درس 
و تک کتاب به رویکرد دوره ای و تحقق اهداف دوره تغییر کند. 
حالا اهداف تغییر دوره هم در دروس است و هم در خود دوره 
یعنی آیا دانش آموزی که ما انتظار داشتیم در این دوره تربیت 
شود، با این دروس، به اهدافمان رسیده ایم یا نرسیده ایم. این هم 
یکی از نکاتی است که باید مورد توجه قرار گیرد و ارزشیابی ها 
را نسبت به دستیابی به اهداف دنبال کنیم و تغییراتی را ایجاد 
کنیم. مثلًا نتایج ارزشیابی های بین المللی مثل تیمز و پرلز، و 
کارنامه ای که پیش روی نظام آموزشی ما قرار داده است. ملاک 
ارزشیابی های نظام آموزشی هستند، نه ارزشیابی دانش آموز. به 
این جهت، یک نمونه گیری در کشور انجام می شود و اسم هیچ 

دانش آموزی مطرح نمی شــود و یک گزارشی مثل کارنامه که 
دست دانش آموز می دهیم، به نظام آموزشی جمهوری اسلامی 
می دهیم که در این کارنامه نشان می دهد، در برخی از دروس 
رشد داشتیم و در برخی از دروس افت داشتیم. همان طور که 
در دورة قبــل ارزیابی تیمز، ما یک جهش داشــتیم، و به این 
جهت، یک کارشناس از طرف این مؤسسة عالی )تیمز( به ایران 
آمد و کارگاه هایی را در ایران برگزار کرد. هدف از برگزاری این 
کارگاه ها این بود که ببینند چه اتفاق هایی در ایران افتاده که 
این جهش صورت گرفته اســت و از آن برای کشورهای دیگر، 
به عنوان یک تجربه، استفاده کنند. ما هم باید اکنون بدانیم پس 
از دوازده سال چه اتفاقی در نظام آموزشی مان افتاده است و در 
این تغییرات سهم برنامة درسی چه بوده؟ سهم تغییر ساختار 
چه بوده؟ سهم خروج نیروی انسانی و جابه جایی نیروی انسانی 
چه بوده و... این ها باید مورد مطالعه قرار گیرد تا اگر خواستیم 
در دوره بعدی تیمز و پرلز شــرکت کنیم حداقل مشکلات و 
آسیب های خودمان را شناخته باشیم و بتوانیم آن ها را برطرف 

کنیم.
سال تحصیلی 98 ـ 97 در مهرماه 97، بچه هایمان وارد پایة 
دوازدهم می شــوند و در خردادمــاه 98 اولین دورة امتحانات 
نهایــی این پایة جدید را خواهیم داشــت. امتحانات نهایی، با 
توجه به اینکه آزمون اســتاندارد وزارت آموزش وپرورش است، 
به نوعی نشــان می دهد که عملکرد ما چگونه خواهد بود. این 
خیلی مهم است که ما پس از اینکه یک فرایند تغییر محتوا را 
داشته ایم، رویکردهای آموزشی مان را عوض کرده ایم و محتوای 
آموزشی مان را تغییر داده ایم بدانیم این تغییرات آیا به سمت 

بهبود بوده یا خدای ناکرده برعکس.
برای ساماندهی نیروی انسانی ما به استان ها، فرصتی داده ایم 
که تا پایان خردادماه 97، اســامی دبیرانی را که می خواهند از 
اول مهر در پایة دوازدهم درس بدهند به ما اعلام کنند تا از اول 

تیرماه، آموزش معلمان را شروع کنیم.
امســال آموزش معلمان ما، با توجه به شــرایط حساس پایه 
دوازدهــم، کمی زودتر انجام می شــود، و به این جهت باید هم 
خودمان روی مســئله آموزش معلمان دقیق تر کار کنیم و هم 
سازمان پژوهش زودتر کتاب های درسی را آماده کند تا در اختیار 
معلمان قرار گیرد و هم در طول ســال تحصیلی، روی نظارت و 

ارزیابی از آموزش ها دقت بیشتری صورت گیرد.

امتحانات نهايی و پايه دوازدهم برای ما حائز 
اهميت است، لذا بايد بر كيفيت در اين پايه 

تمركز كنيم




